



جامعة الموصل

كلية التربية للعلوم الإنسانية

قسم التاريخ

المضامين التاريخية للمغرب والاندلس من خلال أرجوزة نظم السلوك للملزوذي (ت: ٦٩٧هـ / ١٢٩٧م)

عبد السلام محمد خليل ابراهيم

اطروحة دكتوراه
التاريخ / التاريخ الإسلامي

بإشراف

الاستاذ

الدكتورة نهلة شهاب احمد

المستخلص بلغة الرسالة

شهد المغرب الأقصى في القرن السادس الهجري/الثاني عشر الميلادي ازدهاراً كبيراً في الحركة الأدبية في أقسام المغرب المختلفة الأدنى والأوسط والأقصى، ومما ساعد على ازدهارها هجرة الكثير من الأندلسيين إلى المغرب نتيجة سوء الأوضاع هناك وتضييق النصارى لهم، فضلاً عن تشجيع سلاطين المغرب وأمرائهم للأدباء والشعراء في دولهم، ففي المغرب الأقصى ازدهر الأدب كثيراً في هذه الفترة باعتباره مظهراً من مظاهر الحركة الفكرية والثقافية في البلاد، وبالع سلاطين بني مرين في رعاية الشعراء والأدباء فاجزلوا لهم العطاء وبلغوا مكانة مرموقة في الدولة حتى شغلوا الكثير من الوظائف المهمة كوظيفة الإنشاء والكتابة عند السلاطين، فضلاً عن وظائف أخرى كالحسبة وهو ما شغلها الملزوزي صاحب أرجوزة نظم السلوك التي هي عنوان البحث.

تعد أرجوزة نظم السلوك في الأنبياء والخلفاء والملوك وثيقة تاريخية مهمة لاسيما وانها تناولت الأحداث التاريخية بصورة متسلسلة من بدأ الخليقة إلى سنة 684هـ/1285م متبعا في ذلك المنهج الموضوعي الوصفي، ان تولي الملزوزي لوظيفة الحسبة جعله يطلع على الوثائق الرسمية للدولة وقد اشار هو إلى ذلك، لذا تعد أرجوزته وثيقة تاريخية مهمة تعكس أوضاع عصره السياسية والعسكرية بصورة رئيسية إضافة إلى تضمينه للأوضاع الاجتماعية والاقتصادية في قسم منها، وهو ما دفعني إلى دراستها وبيان ما فيها من أحداث تاريخية مهمة ودقيقة، فجاءت الأطروحة بعنوان ((المضامين التاريخية للمغرب والأندلس من خلال أرجوزة نظم السلوك للملزوزي (ت: 697هـ/1298م)).

وقد تضمن البحث مقدمة وأربع فصول وخاتمة، تنال الفصل الأول سيرة الملزوزي وعصره حيث جاء المبحث الأول اسمه ونسبه ومكانته العلمية ووفاته، في حين جاء المبحث الثاني عن عصره وأحداثه السياسية والاجتماعية والثقافية، اما المبحث الثالث فقد تناول موضوعات الأرجوزة التي شملت أحداث المشرق والمغرب مع التركيز على أحداث المغرب الإسلامي بصورة خاصة.

في حين تناول الفصل الثاني الأوضاع السياسية والعسكرية للمغرب والأندلس من سنة 122هـ/540م، تناولت في المبحث الأول منه الحركات التي خرجت على نظام الحكم في الخلافتين الأموية والعباسية، اما المبحث الثاني فجاء عن المرابطين نسبهم وقيام دولتهم في المغرب ونشرهم للإسلام في الأقاليم المحيطة به، فضلاً عن جهاده في الأندلس وقضائهم على دويلات الطوائف فيه، وتناول المبحث الثالث آخر خلفاء دولة المرابطين والذين كانوا احد اسباب ضعف دولتهم وانهيارها وقيام دولة الموحدين.

اما الفصل الثالث فكان عن الأوضاع السياسية والعسكرية في المغرب والأندلس من سنة 510هـ/668م، تناول المبحث الأول منه التمهيد لقيام دولة الموحدين، وتناول المبحث الثاني الأوضاع السياسية والعسكرية للمغرب والأندلس من سنة 580هـ/629م، في حين تناول

المبحث الثالث اوضاع المغرب والاندلس من سنة 629هـ/668هـ حيث بدأ الانشقاق والخلاف بين ابناء العم على الخلافة وتآمرهم على بعض مما ادى الى انهيار دولتهم وسقوطها في المغرب.

اما الفصل الرابع فكان عن الاوضاع السياسية والعسكرية في المغرب والاندلس من 610هـ/684هـ, فتناول المبحث الاول نسب المرينيين ودخولهم الى المغرب واهم الاحداث التي جرت خلال هذه الفترة, اما المبحث الثاني فتناول خلافة الامير يعقوب بن عبد الحق وحربه الداخلية التي هدى فيها مدن المغرب, فضلا عن عبوره الى الاندلس وجهاده للنصارى وتأخير سقوط الاندلس فترة من الزمن, اما المبحث الثالث فتناول استمرار حملات الامير يعقوب ضد النصارى في الاندلس فضلا عن قتاله لبني عبد الواد حكام المغرب الاوسط.

اما الخاتمة فجاءت بإبراز النتائج التي توصل اليها الباحث والتي اهمها هو امكانية الاعتماد على الكتب الادبية في نقل الكثير من الاحداث التاريخية الموثوقة للعصور الاسلامية المختلفة, اضافة الى الكثير من النتائج الاخرى.

Abstract

In the sixth century AH / twelfth century AD, Al-Aqsa Morocco witnessed a great prosperity in the literary movement in the various sections of Morocco, the lower, middle and far, and what helped in its prosperity the migration of many Andalusians to Morocco as a result of the bad conditions there and the narrowness of the Christians to them, as well as the encouragement of the sultans of Morocco and their princes to writers and poets. In their countries, in the Far Maghreb, literature flourished a lot in this period as a manifestation of the intellectual and cultural movement in the country, and the sultans of Bani Marin in the care of poets and writers, so they gave them generously and reached a prominent position in the state until they occupied many important jobs such as the job of creating and writing for the sultans. As well as other jobs such as Al-Hisbah, which Al-Malzouzi occupied, the owner of Arjozat Behavior Systems, which is the title of the research.

Argozah systems of behavior in the prophets, caliphs and kings is an important historical document, especially as it dealt with historical events in a sequential manner from the beginning of creation to the year 684 AH / 1285 AD, following the objective descriptive approach. Therefore, Arjouzeh is an important historical document that mainly reflects the political and military conditions of his era, in addition to its inclusion of social and economic conditions in some of them. The behavior of Al-Malzuzi (T.: 697 AH / 1298 AD)), The research included an introduction, four chapters and a conclusion, the first chapter deals with the biography of Al-Malzozi and his era, where the first topic came up with his name, lineage, scientific status and death, while the second topic came about his era and its political, social and cultural events. On the events of the Islamic Maghreb in particular, While the second chapter dealt with the political and military situations of Morocco and Andalusia from the year 122 AH / 540 AH, it dealt in the first section with the movements that broke out against the ruling system in the Umayyad and Abbasid caliphs. In addition to his jihad

Abstract

in Andalusia and their elimination of the sect states in it, the third topic deals with the last caliphs of the Almoravid state, who were one of the reasons for the weakness and collapse of their state and the establishment of the Almohad state, As for the third chapter, it was about the political and military situation in Morocco and Andalusia from the year 510 AH / 668 AH, the first section of it dealt with the preparation for the establishment of the Almohad state, and the second section dealt with the political and military conditions of Morocco and Andalusia from the year 580 AH / 629 AH, while the third section dealt with the conditions of Morocco and Andalusia from the year 629 AH. 629 AH / 668 AH, where the schism and disagreement began between the cousins over the caliphate and their conspiracy against some, which led to the collapse of their state and its fall in Morocco, As for the fourth chapter, it was about the political and military situation in Morocco and Andalusia from 610 AH / 684 AH. The first topic dealt with the lineage of the Marinids and their entry into Morocco and the most important events that took place during this period. As for the second topic, it deals with the succession of Prince Yaqoub bin Abd al-Haq and his internal war in which the cities of Morocco were pacified. As well as his crossing to Andalusia and his jihad against the Christians and delaying the fall of Andalusia for a period of time. As for the third topic, it deals with the continuation of Prince Yaqoub's campaigns against the Christians in Andalusia, as well as his fight against Banu Abd al-Wad, the rulers of central Morocco, As for the conclusion, it came to highlight the results reached by the researcher, the most important of which is the possibility of relying on literary books in the transmission of many reliable historical events of the different Islamic eras, in addition to many other results.

Mosul University
College of Education for Human
Sciences
Department of History



**The historical implications of Morocco
and Andalusia through the Argoza of the
behavior systems of Al-Malzuzi (Died in:
697 AH / 1297 AD)**

Abdul Salam Muhammad Khalil Ibrahim

D.hp The.
degree in Humanities Islamic History

Supervised by
Professor
Dr. Nahla Shehab Ahmed